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Vážení čtenáři Zpravodaje plzeňské diecéze, milé sestry, milí bratři.
Je pro mě velkou radostí, že se dlouhé a velmi náročné dílo završilo, a my 

můžeme opět překročit práh naší nově opravené katedrály sv. Bartoloměje. Při 
mém prvním vstupu do tohoto prostoru, když jsem obdivoval krásný výsledek 
všech prací, které byly učiněny, mi vstoupilo na mysl především to, že se z ka
tedrály stal prostor, který je radostný, a dokonce bych řekl až veselý.

Díky tomu, že se objevily barvy, že vystoupily všechny kontury soch a celý 
interiér se prosvětlil, ukazuje se nyní prostor katedrály – který jsem v minulosti 
vnímal jako vážný a někdy až ponurý – najednou ve velké pestrosti, barevnosti 
a radostnosti. Myslím si, že se tím také odhaluje, co by měl znamenat prostor 
chrámu v  dnešní době: je to místo, kde bychom si měli uvědomit a zažít, že 
věřit v Boha znamená mít v životě perspektivu a radost. Prostor, který má per
spektivu, hloubku, radostnost až veselost, je prosvětlený, poukazuje na prav
divost skutečné víry… Naše kostely toto bohužel mnohdy nevyjadřují a jsou 
spíše němým poukazem na to, že radostné prožívání vztahu s  Bohem vůbec 
není samozřejmostí.

Katedrála sv. Bartoloměje je ale ve své nové kráse velmi intenzivním a pravdi
vým povzbuzením k tomu, abychom hledali autentický a radostný rozměr víry – 

Úvodní slovo 
biskupa Tomáše
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abychom se spontánně ptali, zda naše víra odpovídá radostnosti prostoru naší 
katedrály. K této otázce nás vede jak celek katedrály, tak i jednotlivé části. Zvu 
tedy všechny, kteří budou do renovovaného interiéru katedrály vstupovat, aby 
na sebe nejprve nechali působit tuto celistvost a potom se zaměřili i na detaily.

Všimněme si například detailů jednotlivých částí, které jsou staré a restau
rované. Připomínají nám, že víra ve své veselosti čerpá z minulosti a nechává 
to staré ve vší kráse a hodnotě zazářit jako něco, co nás i dnes může oslovit. 
Zaměřme se ale i na věci moderní, jako jsou nový oltář, katedra nebo zpovědni
ce. Jde o věci duchovní, odpovídající dnešní době a dnešnímu způsobu života. 
I zcela nové prvky v životě víry mají své místo a jsou mnohdy velmi důležité.

Restaurované varhany nyní zaznívají zase jako kombinace starého a nového. 
Do starých varhan totiž byly přidány i nové píšťaly, jedna i přímo personifikova
ná se službou biskupa Františka Radkovského. Varhany nám tak symbolizují, že 
právě víra otevírá možnost, aby se staré s novým snoubilo, aby si nekonkurova
lo a vytvářelo osobní vztahy. 

A pak jsou tu záležitosti technické: vstupní prostor pro průvodce a audiovi
zuální technika, která ovšem byla do celku zakomponována velmi decentně 
a nenápadně. Může nám to připomínat, že pokud mají mít moderní věci v na
šem životě odpovídající význam, nemají křičet, ale mají doplňovat harmonii, 
která přesahuje extravagantní výkřiky modernosti dnešního světa.

Taková procházka katedrálou pak může ukázat, že kostel skutečně je jak mís
tem modlitby, tak i symbolem, že duchovní život člověka (směřující vzhůru) 
ovlivňuje i život praktický a každodenní. Věřím, že katedrála právě k takovému 
náhledu může inspirovat.

Ještě k jedné věci bych chtěl obrátit pozornost každého návštěvníka: po pra
vé straně při vstupu do kostela je nově umístěna deska, která dříve byla na 
provizorním hrobě kardinála Berana ve vatikánských katakombách. Kardinál 
Josef Beran byl v plzeňské katedrále pokřtěn a také zde slavil první mši svatou 
v české zemi po svém návratu ze studií v Římě.  A tak tohoto kandidáta svato
řečení jako plzeňského rodáka prosím, aby právě on byl patronem při našem 
hledání harmonie, integrity a veselosti, do kterých se vstupuje skrze poctivě ži
tou křesťanskou víru. Víru, která člověka povzbuzuje, je mu pomocí a opravdu 
ho vede k výšinám, o kterých svědčí celý nově zrekonstruovaný chrám svatého 
Bartoloměje.

biskup Tomáš

Generální vikář P. Jakub Holík: „Věřím, že katedrála bude tepajícím srdcem naší diecéze.“
Mé vzpomínky na katedrálu sv. Bartoloměje jsou především tyto dvě, o kte

rých bych se chtěl zmínit.
Když jsem v roce 2014 jel se svými farníky z Třebíče na pouť do západních 

Čech, samozřejmě jsme navštívili také Plzeň. Vybral jsem zde dvě místa, která 
jsem chtěl farníkům ukázat: Meditační zahradu s památníkem obětem zla v Plz
niDoudlevcích a katedrálu sv. Bartoloměje na nám. Republiky.

Je jistě hezké vidět interiér katedrály, její architekturu. Stál jsem ale také o to, 
abychom se setkali s tím, komu katedrála patří, tedy s biskupem. Přes sekreta
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riát jsem tehdy domluvil, jestli by mezi nás mohl přijít biskup František Radkov
ský, a on to pak velmi ochotně udělal. Strávil s námi asi půl hodiny a povídal 
nám o katedrále i o plzeňské diecézi. Hned první den z naší třídenní pouti jsme 
se tedy dozvěděli o plzeňské diecézi úplně nejvíc, a to přímo od jejího pastýře. 
Poté jsme navštívili ještě další místa (Kladruby u Stříbra, kláštery Teplá a Nový 
Dvůr), ale začali jsme v srdci diecéze – v katedrále sv. Bartoloměje. Katedrála 
není jen stavba; slovotvorným základem katedrály je katedra, což je sedadlo bis
kupa, který předsedá bohoslužbě a je pastýřem diecéze.

Druhá má vzpomínka na katedrálu je spojena s mým dlouholetým kamará
dem Tomášem Holubem, který mě pozval na své biskupské svěcení. 30. dub
na 2016 jsem přijel do Plzně a účastnil jsem se prvního biskupského svěcení 
v dějinách katedrály. Samozřejmě by mě tehdy ani nenapadlo, že se za pár let 
do Plzně vrátím. V září 2019, v době mého příchodu, už byla katedrála v rekon
strukci. Když jsem dával svůj první rozhovor a fotku do diecézního zpravodaje 
(Zpravodaj plzeňské diecéze 9/2019), byl jsem vyfocen u zamčených dveří katedrá
ly sv. Bartoloměje. Je pro mě svým způsobem symbolické, že se tyto dveře po 
20 měsících mé služby v diecézi otvírají. Těším se na všechny události, které bu
deme v katedrále prožívat. Jak její slavnostní otevření (2.–6. června 2021), tak 
všechny události následující. 

Katedrála sv. Bartoloměje, kterou vnímám jako srdce naší diecéze, je umístě
na (jako jedna z mála katedrál) přímo na hlavním náměstí – je skutečnou domi
nantou města Plzně. Pro mě, pocházejícího z brněnské diecéze, je tu ještě jedna 
zajímavost: Diecéze plzeňská a brněnská jsou jediné diecéze v České republice, 
jejichž patrony jsou apoštolové, a to Petr, Pavel a Bartoloměj. 

Jsem moc rád, že katedrála bude každý den otevřena všem návštěvníkům, 
i těm, kteří se v ní budou chtít pomodlit a ztišit. Věřím, že to bude tepající srdce 
naší diecéze.
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Revitalizace

katedrály

Katedrála sv. Bartoloměje na nám. Republiky v Plzni po náročné revitalizaci 
opět otevírá své brány. Od června 2018 (odkdy zůstala návštěvníkům přístup
ná pouze 102 metry vysoká věž), proběhla rozsáhlá rekonstrukce v  interiéru, 
díky níž se katedrála rozsvítila a rozzářila ve všech směrech – od podlahy až po 
špičku klenby. Rozdíl oproti stavu před zahájením prací a po jejich dokončení je 
skutečně výrazný, poslední větší opravou – pod vedením architekta Kamila Hil
berta – totiž prošel chrám naposledy právě před sto lety (tehdejší rekonstrukce 
byla dokončena v roce 1919 nebo 20).

Obnova interiéru katedrály. 
Pokud se podíváme na starší fotky z  interiéru kostela, tedy na fotografie 

z června 2018 a starší, uvidíme i na nich jakousi ponurost. Prach a kouř (z doby 
války, ze Škodových závodů atp.) ulpěl v průběhu let úplně na všem; jak říkají 
památkáři, prachové depozity byly skutečně mocné. Čas, špína a prach se po
chopitelně negativně podepsaly na obrazech, z nichž některé už byly tak tem
né, že bylo sotva znatelné, co je na nich namalováno. Po mnoha hodinách prací 
umělců a restaurátorů jsou obrazy opravené a na svých místech zase září bar
vami, jejich oživení a projasnění je patrné na první pohled. 

Obrovské vrstvy prachu se ale za mnoho let pochopitelně nahromadily i tam, 
kam oko návštěvníka běžně nedohlédne – například nahoře na klenbách. Od
tud řemeslníci v průběhu prací vytahali nejen nepořádek po holubech, ale i vel
ké množství sutě, která zůstala po předchozích opravách naházená na místech 
bez lešení těžko přístupných. Můžeme s trochou nadsázky říci, že katedrála sv. 
Bartoloměje se i díky tomu nyní nachází ve své vrcholné formě – je viditelné, že 
její interiér se rozzářil. 

Nové osvětlení.
Projasnění prostoru velmi pomáhají také nová světla, jejichž namontování 

předcházelo mnoho světelných zkoušek. „Jde o LED lampy, výkonné reflektory, 
které mají skvělé zdroje a výbornou optiku, přesto nás ale nebudou finančně 
nijak extrémně zatěžovat. Doufejme, že nám dlouho vydrží,“ netají svou radost 

Architekt Jan Trčka přibližuje výsledky prací 
v znovuotevřené katedrále sv. Bartoloměje. 
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(nejen) z nového osvětlení pan Ing. arch. Jan Trčka. Oproti původním světlům, 
která byla pověšená asi ve čtyřech nebo pěti metrech, září nová světla z výšky 
patnácti metrů. Odtud nejen že dosvítí na zem, ale zároveň nasvěcují také so
chy, obrazy, oltáře… Tedy celý interiér kostela včetně jeho kleneb.

Opravené klenby.
Také opravy kleneb si vyžádaly mnoho hodin restaurátorských prací, klen

by mají skutečně obrovskou plochu. Bylo třeba vyzkoušet barvy a každý tah 
štětcem mnohokrát opakovat. Práce tohoto druhu trvaly více než půl druhého 
roku, tedy až do Vánoc 2020, a je to vidět.   

Nejkrásnější je jistě klenba v presbytáři, kde jsou vymalovaní světci, proroci, Kris
tus v mandorle, apoštolové a další. „Jde o nádhernou figurální výmalbu, která teď 
má docela jinou barvu, než jsme původně předpokládali,“ vysvětluje pan architekt 
Trčka. „Při tom zatemnění, ke kterému došlo od posledního vymalování, vypadala 
klenba tmavě, šedomodře. Teď je spíš tyrkysově zelená.“ Barevnost je nyní mno
hem výraznější, krásnější, určitě si jí ihned všimne každý, kdo do katedrály vstoupí.    

Očištění a dozlacení hlavního oltáře.
Mimořádně nádherný je i původní, historický hlavní oltář v závěru presbytáře. 

Blyští se, je očištěný a dozlacený. Také všechny sochy (evangelisté, sv. Bartolo
měj a další světci) na několika patrech architektury oltáře jsou očištěné. Je teď 
na nich mnohem více než kdy dřív vidět, že jde o špičkovou řezbářskou práci, 
kvalitní řemeslo i umění. 

Nová zpovědní místnost.
Podařilo se ještě několik drobností, které určitě potěší, patří mezi ně např. 

nová zpovědní místnost. Vznikla na místě, kde před uzavřením katedrály stála 
pokladna – je tedy vsazena do prostoru jižní předsíně, odkud je také vidět pů
vodní vstupní gotický portál. Nově vsazený panel odclání průvan a zimu a vy
tváří prostor pro zpovědnici. Jde vlastně o dva zalomené a k sobě přisazené pa
ravány. V rohu jednoho z nich bude sedět kněz, v rohu druhého z nich kajícník. 
Prostor půjde využít také jako tradiční oddělená zpovědnice (pokud to bude 
někdo chtít, bude možné vyklopit mřížku). K dispozici je samozřejmě klekátko 
i sedák. Každý se tedy bude moci zpovídat tak, jak mu to vyhovuje. 

Vstup do katedrály a pokladna.
Vchod do katedrály nezůstal na původním místě v jižní předsíni, ale byl pře

sunut do hlavního vstupu. Dveře v levé boční mříži budou otevřené, návštěv
níci projdou boční kaplí u vstupu kolem oltáře Panny Marie Lurdské a kolem 
pokladny do kostela. Pokladna, vsazená do úzké prosklené kukaně, bude nově 
sloužit také jako kontrola a ostraha – obsluha v pokladně bude mít k dispozici 
všechny výstupy z kamerového systému, který je nově instalovaný v prostoru 
celé katedrály i u jejího vstupu. Vstup do katedrály bude jednodušší a logičtější, 
což snad ocení zejména turisté, kteří třeba Plzeň ani náměstí Republiky příliš 
dobře neznají a na prohlídku plzeňské dominanty někdy mívají jen málo času.
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Nová toaleta.

Další novinkou, která by měla sloužit hlavně návštěvníkům bohoslužeb, je 
pohotovostní WC v severní předsíni. V části severní předsíně zůstal zachovaný 
sklad (depozitář), kde jsou uloženy např. zpěvníky, betlém atd. V  druhé části 
předsíně je nyní vybudovaná toaleta se širokým vstupem, pohodlným např. 
i pro lidi chodící o berlích (WC není zcela bezbariérové). Mnoha návštěvníkům 
bohoslužeb snad tedy díky této novince odpadnou nepříjemné starosti.

Nová elektroinstalace.
Součástí projektu revitalizace katedrály je také nová elektroinstalace, úzce 

související s novým osvětlením. Člověk by možná řekl, že jde jen o pár drátů ve 
zdi nebo pod podlahou. Nově instalované kabely mají ovšem délku několika 
kilometrů a jejich instalace vůbec nebyla tak jednoduchá, jak by se mohlo zdát. 

Kabely jsou schované pod podlahou, která byla šetrně rozebraná právě jen 
v těch pruzích, kudy má kabeláž vést. Kabely jsou nově rozvedeny zejména k re
produktorům a k nově vytápěným lavicím. (Až na tuto výjimku zůstala podlaha 
v průběhu rekonstrukce na svém místě.) Instalace směrem k reproduktorům, ke 
světlům a zásuvkám ovšem vyžadovala i náročnější zásahy do lícového kamen
ného zdiva. Mezi kameny zdiva bylo třeba opatrně vyškrabat spáry. (Některé 
spáry ve zdivu už vznikly při zásazích předchozích generací, kdy byly osazeny 
např. obrazovky nebo bezpečnostní čidla.)

Kvůli nové elektroinstalaci vznikl také nový páteřní žlab v podkroví, jímž jsou 
převáděny kabely od hlavního rozvaděče ve věži až do sakristie – k velké skříni 
s ovládáním. 

Díky využití nejnovější techniky a technologií by měla nová elektroinstalace 
sloužit mnohem spolehlivěji než dřív, bez problému např. i během bohoslužeb 
při plném osvětlení, při současné hře varhan i zvonění zvonů.

Nová expozice v podkroví.
Nově bude otevřen také prostor podkroví při výstupu na věž. Zejména star

ší návštěvníci jistě uvítají možnost oddechu přibližně v polovině 299 schodů, 
stoupajících nejvyšší kostelní věží v České republice. Zde – na ploše nad před
síní katedrály – si budou moci prohlédnout expozici o vývoji katedrály i zbytky 
zvonů, které se rekvírovaly v letech 1917 a 1943. Součástí výstavy je např. také 
panel informující o nových zvonech nebo o architektonické soutěži, která jejich 
pořízení předcházela. 

Ze široké vyhlídkové plošiny bude také možné nahlédnout do vyšších pater 
a do celého prostoru podkroví. Postupné rozsvěcení světelných okruhů slibuje 
vskutku netradiční pohled na krásný, pozdně gotický krov. (Krov není přirozeně 
osvětlen, je v něm jen pár malých okének.) Loď krovu s vyzděnými arkádami 
nad lodí kostela tvoří skutečně obrovský, velkorysý prostor, který stojí za vidění.

Protože cesta do podkroví je uzounká a schodiště příkré, bude nová expozice 
z bezpečnostních důvodů přístupná jen skupinám o maximálním počtu 10 lidí. 
Zájemci budou moci vystupovat do podkroví plzeňské katedrály pravděpodob
ně pouze při komentované prohlídce. 
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Překvapení v průběhu revitalizace.
V průběhu téměř tříletých prací na revitalizaci katedrály sv. Bartoloměje se 

objevilo také několik nečekaných výzev k  řešení. „Snažili jsme se v  projektu 
předvídat všechno možné, ale spoustu věcí nebylo vidět zespodu,“ vysvětluje 
architekt Trčka. „Mnohé poruchy jsme odhalili až ve chvíli, kdy se postavilo leše
ní, po kterém jsme se dostali blíž.“ 

Objevily se např. praskliny v klenbách. Jakkoli se dalo tušit, že některé praskli
ny bude třeba opravit, výraznější popraskání a potrhání kleneb se předpokládat 
nedalo. Katedrála stojí a na první pohled nejeví známky znatelného poškoze
ní. Místa, kde se objevily praskliny, svědčí o tom, že jsou pravděpodobně buď 
důsledkem otřesů během náletů za války, nebo vznikly při nějakém větším zá
sahubourání kolem. Praskliny bylo třeba opravit, proto byla klenba na několi
ka místech podepřena a byly do ní vloženy speciální výztuže, tím byla klenba 
zpevněna, praskliny pak zaplněny speciální maltou. 

Objevilo se také velké množství stop po střelách. Opět až po stavbě lešení 
se ukázalo, že takových děr je tu mnohem víc, než mohl kdokoli předpokládat. 
Většina stop po střelách byla pietně zachována, ve zdi zůstala dokonce i jedna 
kulka.

Jako relativně velký problém se ukázal vysutý svorník ve Šternberské kapli. Je 
poměrně nový, protože ten původní – gotický – svorník se stal obětí padajícího 
zdiva ze štítu na začátku 19. století. Pravděpodobně vichřice tehdy shodila část 
východního štítu, zeď a suť prorazila střechu a klenbu a spadla na Šternberskou 
kapli. Architekt Josef Mocker nechal klenbu i se svorníkem kolem roku 1880 
znovu postavit. Tento svorník se ale trochu vychýlil – žebra, která se k  němu 
sbíhají, jsou nyní uvolněna a je třeba je pořádně zajistit. Rovněž toto vychýlení 
bylo viditelné až po stavbě lešení. Práce na jeho zajištění právě probíhají… 
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Od roku 1956 jsem v kostele ministroval. 

V tomtéž roce také přišel do kostela P. Alois 
Primes, který byl právě propuštěn z interna
ce. Byl to provinciál řádu augustiniánů se 
sídlem v kostele sv. Tomáše na Malé Straně 
v  Praze. Šlo o velmi vzdělaného člověka, 
amatérského historika. Když jsme se v kos
tele sv. Bartoloměje potkávali, P. Alois Pri
mes zjistil, že mám zájem o historii, a tak mě 
ji učil. V létě o prázdninách mi třeba nabídl, 
abych s ním – jako asi dvanáctiletý kluk – jel 
do Olomouce. Když vyřídil, co potřeboval, 
chodil se mnou po kostelech a všelicos mi ukazoval. Takhle jsme navštívili na
příklad Hradec Králové, hodně jezdil také do Telče nebo do Slavonic. Je obdi
vuhodné, že mě brával s sebou – vždyť jsem mu musel překážet! Je štěstí, když 
mladý člověk potká svého mentora, protože to je role, kterou rodiče nemohou 
zastat. To se mi poštěstilo, P. Alois si se mnou povídal, učil mě, dal mi základy. 
V 60. letech, než jsem šel na vojnu, jsem ho v létě zastupoval. Tenkrát ve všední 
dny bylo po ránu šest sedm bohoslužeb, u různých oltářů. V  kostele sv. Bar
toloměje jsem zažil také poslední pontifikální mši, když odstupoval poslední 
infulovaný arciděkan P. Alois Černý. 

Pozoruhodné body z historie kostela/katedrály sv. Bartoloměje.
Neobvyklé situování kostela sv. Bartoloměje.

Velký otazník v historii kostela zůstává za otázkou, proč byl – tehdy jako kostel 
farní – postavený na náměstí. To se ve středověku nedělávalo, protože náměstí 
bývalo vnímáno jako hříšné místo: křičelo se tam, lhalo, kradlo a šidilo… Před
stava takového prostoru se zcela míjí s představou posvátného místa, tedy kos
tela a k němu přilehlého hřbitova, kde by měli měšťané očekávat své vzkříšení. 
V západních Čechách (např. ve Stříbře, v Tachově, v Chebu) i na jiných místech je 
zřejmé, že farní kostel býval zastrčený někde na okraji. Také proto, že obvykle šlo 
o velkou stavbu, která zároveň pomáhala obraně, jako by tvořila malou pevnost. 
Existují i města s kostelem na náměstí (např. Domažlice), ale jde jen o výjimky, kte
rých není mnoho a mají své opodstatnění. Situování kostela na náměstí je tedy 

Architekt Jan Soukup představuje pozoruhodné momenty 
z historie kostela (a katedrály) sv. Bartoloměje.

Historie katedrály
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pro středověk velmi neobvyklé a zůstává pro nás záhadou. Dá se říci, že dodnes 
je to trochu problematické, při nedělních slavnostech na náměstí musí pan farář 
domlouvat, aby se hudba a ruch v době bohoslužby ztišily. 

První dochovaná zpráva o kostele.
Město Plzeň bylo založeno nejpozději roku 1295 (spíš o pár let dříve), nejstar

ší dochovanou zprávu o kostele máme z roku 1307. Měšťan Wolfram Zwilinger 
tehdy odkázal svůj pivovárek na předměstí nikoli instituci, ale přímo sv. Barto
loměji. Na základě tohoto písemného dokladu lze usuzovat, že kostel byl v té 
době ještě ve výstavbě a farním kostelem zůstával kostel Všech svatých.

Roku 1310 věnoval král Jindřich Korutanský plzeňskou faru řádu německých 
rytířů, ale hned měsíc poté byl vyhnán z Čech. Přiřknutí fary řádu se ale nelíbi
lo faráři dosazenému pražským biskupem. Spory o faru mezi plzeňskými faráři 
a řádem německých rytířů pak trvaly více než 30 let.   

Řád německých rytířů.
Řád německých rytířů, který vznikl ve 12. století v Jeruzalémském království 

na území pozdější Palestiny, byl jedním z největších a nejmocnějších rytířských 
řádů středověku. Řád měl tři složky: vojenskou, duchovní a špitální. Vojenská 
složka vznikla na ochranu poutníků do Svaté země. Když byl řád ze Svaté země 
vypuzen, jeho vojenskou složku si půjčovaly různé země, např. uherský nebo 
polský král. U nás se vojenská složka řádu neobjevila, působila zde pouze složka 
špitální a duchovní.

V Plzni (na místě, kterému se dnes říká U Zvonu) řád německých rytířů v roce 
1332 založil a provozoval špitál, který dál fungoval až do roku 1785, tedy 
i v době po zániku řádu.

V roce 1534 dostal řád německých rytířů právo nosit biskupské insignie – nej
prve pouze v kostele sv. Bartoloměje a později v celé Plzni. Posledním farářem 
z řádu, který se stal arciděkanem s tímto právem, byl Matouš Švihovský. Po jeho 
smrti v roce 1546 už v zemích Koruny české žádní jiní němečtí rytíři nebyli – řád 
u nás na dlouhou dobu zanikl.1  

Nová stavba kostela.
V  roce 1344 koupil řád německých rytířů dům na plzeňském náměstí pro 

svou faru a na jediném nezastavěném místě (také na náměstí) začala výstavba 
nového kostela. Bylo zřejmě upuštěno od snah získat kostel, jehož stavba byla 
teprve v  počátcích2, a řád raději začal stavět kostel nový. Můžeme to vnímat 
také jako znamení razantního vzestupu německých rytířů. 

Na konci 40. let 14. století (asi 1345, možná 1350) byla zahájena stavba pres
bytáře, který stylově přesně odpovídá době, kdy si řád zřídil svou faru. Během 
stavby lodí ale došlo ke změně koncepce: půdorys byl rozvinut v protisměru 
vůči presbytáři, který se najednou zdál být malý, nedostačující vysokým ambi
cím. Presbytář měl být celý zbourán, což se ale nakonec nestalo. Změna kon
cepce stavby kostela patrně souvisí se změnou stavební hutě: přibližně od roku 
1360 nebo 1370 převzala stavbu naše tenkrát nejvýznamnější huť, pražská huť 
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Petra Parléře. Také spojení této hutě a bohatého a mocného řádu přispělo k ne
vídané monumentalitě tehdy „obyčejného“ farního kostela.    

Do konce 14. století byly vystavěny zdi v plné výši a věže nepřevyšovaly hlav
ní římsu. Dříve než klenby byla postavena velmi vysoká stanová střecha.3 Podle 
vyobrazení a konstrukce té doby dosahovala věž na vrcholu střechy asi takové 
výšky, jakou má dnešní špička věže. 

Další etapa stavby kostela a ničivý požár. (15. a 16. století)
Další stavební práce na kostele pak pokračovaly až po husitských válkách. 

Kolem roku 1440 byly stavěny vnitřní klenby. Výběhy ke křížovým klenbám byly 
připraveny už při výstavbě zdí; během století, které od této doby uplynulo, se 
ale proměnil názor na to, jak mají klenby vlastně vypadat. (Interiér kostela svěd
čí o dodatečně přidávaných výbězích ke klenbám.) V 70. letech 15. století byla 
na kostele vystavěna věž. K realizaci původně zamýšleného nového presbytáře 
už nedošlo, původní presbytář byl zkrácen a navázán na lodě kostela.

V roce 1525 shořela velká stanová střecha a pravděpodobně i kostelní věž. 
Pro Plzeň to byla veliká ztráta, na stanovou střechu byli všichni pyšní. Stanové 
střechy totiž byly zcela unikátní, v této době se objevovaly pouze v Království 
českém.4 Po požáru byla zvýšena věž kostela a byly postaveny sedlové krovy, 
které si vyžádaly velké zásoby dobře vysušeného dřeva. Krov nad střední lodí 
kostela byl konstruován jako tzv. ležatá stolice. Protože tento typ krovu se u nás 
prosadil až o sto let později (na začátku 17. století), lze se domnívat, že na kos
tele pracovali tesaři ze zahraničí. Tito tesaři, patrně z Německa5, k nám přinesli 
technicky daleko pokročilejší způsob vázaní krovů. Tyto krovy jsou na plzeňské 
katedrále zachované dodnes.  

Nový inventář kostela. (17. století)
Roku 1618 byla Plzeň dobyta protestantskými vojsky gen. Mansfelda. Převáž

ná část velmi bohatého vybavení kostela byla zničena, z  kostela se stala kal
vínská modlitebna. Zachráněna byla jen zřejmě kdesi ukrytá Plzeňská madona, 
gotické vypodobení Kristova ukřižování a sochy Panny Marie Bolestné a sv. Vác
lava. Nové vybavení kostela pak bylo pořízeno po třicetileté válce.

K novému inventáři kostela patřil hlavní oltář z roku 1642 a také dva oltáře 
v čele lodí, které jsou z roku 1654. Je zajímavé, že hlavní oltář byl v tomto srov
nání výtvarně pokročilejší, přestože byl o 12 let starší. 

Podle jednoho půdorysu z kroniky jezuity Jana Tanera byly oltáře u sv. Bar
toloměje zamalovány kolmo na stěnu; v interiéru kostela se tak vytvořily kaple 
pro jednotlivé patricijské rodiny, zřejmě s hrobkami. V tomto směru ovšem jde 
pouze o dohady, plošná archeologie na tomto místě zůstává jako výzva pro 
příští generace. 

Plzeňské zvony: střípky z historie i současnosti.
5. února roku 1835 zachvátil kostel sv. Bartoloměje velký požár, který roztavil 

historické zvony z 15. století. Co nejrychlejším ulitím nových zvonů byl pověřen 
zvonař Václav Perner, čtyři nové zvony – Anna, Prokop, Jan a Marie – byly zavě
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šeny 16. června 1835.6 Přelití největšího zvonu Bartoloměje se kvůli nedostatku 
zvonoviny pozdrželo o 3 roky. Zvon Bartoloměj slavnostně posvětil arciděkan 
Antonín Hlavan, který se ale brzy rozhněval na zvonaře Pernera. Spor mezi ar
ciděkanem a zvonařem musel být veliký; ačkoli Bartoloměj zůstal ve zvonici, 
podle nařízení arciděkana jím bylo zvoněno co nejméně. Městská rada byla se 
zvonem spokojena, arciděkan Hlavan ale nakonec po mnoha letech dosáhl své
ho: 8. listopadu 1853 musel zvonař Perner svůj zvon rozbít. Ulití nového zvonu 
bylo svěřeno Karlu Bellmanovi. 

Příběh plzeňských zvonů ovšem má ještě jedno současné pokračování. Bě
hem 2. světové války byly čtyři z  pěti zvonů plzeňské dominanty zrekvírová
ny, zabaveny německou armádou. V roce 2012 začala shodou podivuhodných 
okolností klíčit myšlenka na ulití nových zvonů. Jan Janák (majitel kavárenské
ho řetězce CrossCafe) přišel tehdy s myšlenkou na dostavbu druhé věže plzeň
ské katedrály. Stavba nové věže by byla legislativně i finančně velmi náročná, 
proto plzeňský architekt Jan Soukup v polemickém článku navrhl uspořádání 
sbírky na ulití zvonů, které od válečných let kostelu sv. Bartoloměje skutečně 
chyběly. Iniciovaná sbírka byla úspěšná, během dvou let se díky mnoha plzeň
ským institucím, podnikům a občanům města Plzně podařilo vybrat neuvěři
telných 12 mil. Kč. Katedrála sv. Bartoloměje tedy dostala nové zvony. 17. ledna 
2015, při slavnosti zahájení roku, kdy se Plzeň stala Evropským hlavním městem 
kultury, zazvonilo z věže společně pět zvonů: Prokop (z r. 1835), Marie, Jan Ne
pomucký (oba z r. 2013), Hroznata a Bartoloměj (oba z r. 2014).

Rekonstrukce kostela v 19. století.
Každá budova vyžaduje v průběhu let menší či větší opravu. O rekonstrukcích 

kostela sv. Bartoloměje od dokončení jeho stavby (konec 15. století) až do 19. 
století ale příliš mnoho nevíme. Více je nám známo až o opravách, které proběh
ly pod vedením architekta Josefa Mockera v letech 1879–1893.

Kostel v  té době už byl v  tak bídném stavu, že jeho štít (na východní stra
ně) spadl na presbytář a na Šternberskou kapli. Zničené klenby Šternberské 
kaple bylo nutné přezdít. Josef Mocker také prosadil výměnu barokního oltáře 
za novogotický podle svého vlastního návrhu. Výběrové řízení vyhrál plzeňský 
řezbář, s nímž však Josef Mocker nebyl spokojen. Práci chtěl zadat řezbáři Josefu 
Leimerovi z Vídně, který byl výborný, ale také velmi drahý. Práce byla nakonec 
skutečně zadána Leimerovi, ale s  podmínkou, že za stejnou cenu, která byla 
smluvena, musí dodat oltář o patro vyšší. Dá se s jistou nadsázkou říci, že šetře
ní, k němuž byl řezbář nucen, mělo pozitivní vliv na výsledek. Leimer pouze pře
vzal (a přemaloval) sochy z původního barokního oltáře. Jde o sochy v 1. patře 
oltáře, tedy sochy sv. Jana Křtitele, sv. Václava, sv. Víta, sv. Jana a sv. Bartoloměje.    

Oprava kostela během docela krátké doby se ale asi moc nepovedla. Od roku 
1914 do roku 1919 byl kostel restaurován pod vedením Karla Hilberta. Nejvý
znamnějším jeho počinem, který je třeba připomenout, je především obnova 
Šternberské kaple. Kvůli 1.  světové válce, v níž zmizelo mnoho mužů (včetně 
schopných řemeslníků), byla ovšem kaple opravena až později, v roce 1924. 

V prosinci 1919 byl kostel sv. Bartoloměje vysvěcený.   
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Oprava katedrály na přelomu 80. a 90. let 20. století.

Historie kostela/katedrály sv. Bartoloměje skýtá i paradoxní momenty, jednu 
perličku snad můžeme na závěr připomenout. Na konci minulého režimu pů
sobil v Plzni církevní tajemník Králíček. Ke své funkci přišel jak slepý k houslím 
a byl velmi činorodý, možná ale úplně nepochopil nebo nepřijal zásady dozoru 
nad církví. Jistě se na konci 80. let (ještě před 17. listopadem) nečekalo, že bude 
církvi pomáhat. Pan Králíček se zasadil o to, že byl v letech 1988–1994 za neví
daně vysokou finanční částku opraven vnější plášť kostela. Hlavním impulzem 
rozsáhle rekonstrukce tehdy byla skutečnost, že město Plzeň chtělo pouštět lidi 
na věž, ale pavláčka se rozjížděla. Soudruzi byli s panem Králíčkem nespokojeni, 
v říjnu 1989 mu s datem 31. prosince 1989 dali výpověď. To už ale přišla doba 
po změně režimu. 

1 Řád byl znovu obnovený za Habsburků.
2 Žádný fyzický ani písemný doklad nemáme, ale domníváme se, že stavba 

mohla probíhat v místech, kde dnes stojí pedagogická fakulta.
3 Stavba kleneb je náročná a trvá dlouho, střecha chránila klenby před deštěm 

a mrazem, aby se neroztrhaly.
4 Dnes víme asi o 50 střechách, které u nás v gotice vznikly, do dnešních časů 

se zachovaly 4 z nich – v Olomouci, v Litoměřicích, v České Lípě a v Lounech.
5 Plzeň měla po celá století naprosto nadstandardní vztahy s Norimberkem.
6 Poprvé ale zvonily až po stavebních úpravách nové věže, 25. března 1837.
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Osobní vzpomínka emeritního biskupa Františka 
Radkovského na založení Diecéze plzeňské.

Kostel sv. Bartoloměje jsem moc neznal, 
protože jsem byl 20 let více na západě – 
v  Mariánských a Františkových Lázních. 
Věděl jsem, že v Plzni je nádherná Plzeňská 
madona, kterou jsem poprvé viděl na vlast
ní oči, když jsem přijel na pohřeb P. Kozlíka.

Očekávalo se, že prvním plzeňským bis
kupem bude P. Lobkowicz, protože odtud 
pocházel. Jenže on působil na Ostravsku, 
takže se stal biskupem ostravským a mě – 
protože jsem působil 20 let v západních Če
chách a znal jsem zdejší atmosféru – usta
novili biskupem plzeňským. Slezsko je úplně jiný kraj než zdejší pohraničí.

Když jsme v  roce 1993 s apoštolským nunciem Giovannim Coppou vybíra
li den založení diecéze, zvolili jsme 31. květen – den svátku Navštívení Panny 
Marie. Hymny a mnoho textů k tomuto svátku připravil pražský arcibiskup Jan 
z  Jenštejna, který si přál, aby byl svátek Navštívení Panny Marie slaven ještě 
před svátkem Narození Jana Křtitele (tedy před 24. červnem). Arcibiskup Jan 
z Jenštejna je také zřejmě spojen s uměleckým a kulturním klenotem krásného 
slohu – se sochou Plzeňské madony. Iniciativa k tvorbě obrazů a soch, které ke 
krásnému slohu náleží, patrně vyšla z jeho okruhu. Jako den založení plzeňské 
diecéze byl tedy zvolen poslední den mariánského měsíce, ostatně Den Plzeň
ské madony si připomínáme dodnes. 

Dále šlo také o stanovení data, kdy se oficiálně ujmu diecéze – stalo se tak 
10. července 1993. Pamatuji si, že katedrála tehdy byla úplně plná. Město ka
tedrálu zrovna opravovalo, šlo o velkou a nákladnou opravu. Když jsme tenkrát 
vstupovali do chrámu, nad jeho vchodem byla dřevěná střecha, aby nikomu nic 
nespadlo na hlavu. Pamatuji si také, že pršelo. 

V  době před založením plzeňské diecéze býval u sv. Bartoloměje farářem 
P. Petr Eliáš. Petr byl dlouhá léta ve světě, v 90. letech se ale vrátil do Čech a stal 
se farářem. Měl nějaké problémy se srdcem, ale nezdálo se, že by to bylo nějak 
závažné. Při cestě na dovolenou bohužel zemřel. Byl to pro mě velký smutek 
a šok. Na P. Eliáše bylo spolehnutí, byl jsem přesvědčen, že mi v diecézi určitě 
hodně pomůže. Na naši plánovanou spolupráci už, k velké škodě, nemohlo dojít. 

Každý biskup si musí velice rychle najít generálního vikáře, své alter ego. 
Hned mi bylo jasné, že by to měl být P. Josef Žák, který dosud působil jako fa
rář a vikář v Rokycanech. Když jsem mu tehdy zavolal, trochu jsem ho napínal: 

Založení diecéze
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„Josefe, sedíš? Pokud ne, tak si sedni. Chtěl bych tě jmenovat svým generálním 
vikářem.“ Bylo ticho. „Jsi tam? Co na to říkáš?“ ptal jsem se. „V hlavě to mám jak 
v mixéru, musí se to usadit,“ vybavuji si dodnes jeho odpověď.

Další z důležitých spolupracovníků, kterého jsem si vybral, byl kancléř. Hned 
jsem věděl, že nejlepší bude oslovit P. Škacha. „Václave, můžu tě o něco poprosit? 
Potřeboval bych kancléře…“ On mi odpověděl, že nemám co prosit, když jsem 
biskup. Znali jsme se z jednoho vikariátu 20 let. P. Škach sloužil jako kancléř celá 
léta moc dobře – když lidé odcházeli ode mě, stavovali se ještě u něho v kance
láři, „pro pohlazení“. Snad jsem nebyl moc přísný, ale někdy to holt jinak nešlo. 

Emeritní biskup František Radkovský připomíná střípky historie, vepsané do presbytáře 
katedrály sv. Bartoloměje.

Když navštívíte katedrálu, vystupte do presbytáře za oltář. Na nové porfyro
vé dlažbě presbytáře najdete něco, co běžně v kostelích není. Aspoň já jsem 
něco podobného zatím neviděl, a to jsem kostelů prošel opravdu hodně. Na 
podlaze mezi deskami dlažby uvidíte mosazné pásky a na nich latinské texty. 
Je v nich stručně zachycena historie tohoto kostela, především od chvíle, kdy 
se stal plzeňskou katedrálou, a také historie diecéze. Výborný nápad umístit do 
dlažby tyto pásky pochází od autorů úpravy presbytáře včetně nového oltáře 
a ambonu, ing. arch. Jana Soukupa ve spolupráci s architekty Martinem Kond
rem a Janem Trčkou. Latinský text nám připomíná prvního kancléře biskupství 
Mons. Václava Škacha, který díky svému vzdělání na jezuitském gymnáziu znal 
výborně latinsky, a často jsme ho proto s vděčností využívali.

Postupně si tyto texty projdeme, protože na paměť budoucím generacím vy
povídají o důležitých událostech diecéze a tohoto kostela.   

1. páska: ECCLESIA HAEC IN HONOREM SANCTI BARTHOLOMEI IN URBE PLZEŇ A. D. 
MCCCVII MEMORATUR.

Český překlad: Tento kostel svatého Bartoloměje v Plzni se připomíná v roce 
1307.

2. páska: IOANNES PAULUS PAPA II. DIE 31. 5. 1993 NOVAM DIOECESEM PILZNENSEM 
EREXIT ET HOC TEMPLUM PAROECIALE SANCTI BARTHOLOMEI AD GRADUM ET DIGNI-
TATEM ECCLESIAE CATHEDRALIS EVEXIT.

Český překlad: Papež Jan Pavel II. dne 31. 5. 1993 zřídil novou Diecézi plzeň
skou a tento farní chrám svatého Bartoloměje povýšil k důstojnosti katedrální
ho kostela.

3. páska: IOANNES PAULUS PP II. PRIMUM NOVAE DIOECESIS PILZNENSIS EPISCOPUM 
NOMINAVIT VENERABILEM FRANCISCUM RADKOVSKÝ DIE 31. 5. 1993. CANONICA DIOE-
CESIS POSSESSIO IN ECCLESIA CATHEDRALI INTRA MISSAM DIE 10. 7. 1993 SOLLEMNITER 
CELEBRATA ERAT.

Český překlad: Papež Jan Pavel II. jmenoval dne 31. 5. 1993 biskupem nové 
diecéze ctihodného Františka Radkovského. Kanonické převzetí diecéze bylo 
slaveno v katedrále při mši svaté dne 10. 7. 1993.
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4. páska: IOANNES PAULUS PP II. ELECTIONEM BEATI HROZNATAE MARTYRIS IN PA-

TRONUM APUD DEUM DIOECESIS PILZNENSIS DIE 9. 1. 1997 CONFIRMAVIT.
Český překlad: Papež Jan Pavel II. potvrdil dne 9. 1. 1997 volbu blahoslavené

ho Hroznaty mučedníka nebeským patronem Diecéze plzeňské.

5. páska: DEDICATIONEM ECCLESIAE CATHEDRALIS ET NOVI ALTARIS LAPIDEI POST 
INSTAURATIONEM PRESBYTERII SOLLEMNI RITU VENERABILIS FRANCISCUS RADKOVSKÝ 
EPISCOPUS PILZNENSIS DIE 27. MAII 2006 PEREGIT.

Český překlad: Zasvěcení katedrálního kostela a nového kamenného oltáře 
po obnově presbytáře vykonal dne 27. 5. 2006 slavnostním obřadem ctihodný 
František Radkovský, biskup plzeňský.

Je třeba říci, že je tam ještě několik prázdných pásek, kam bude možné zapsat 
další důležité okamžiky a události Diecéze plzeňské.

Je užitečné dodat ještě několik informací k tomu, co je napsáno na páskách. 
Máli se stát blahoslavený patronem diecéze, je k  tomu třeba souhlas Svaté
ho otce. My jsme si vybrali za patrona blahoslaveného Hroznatu, protože velká 
část západních Čech patřila k jeho majetku. On tento majetek věnoval dvěma 
klášterům, které v západních Čechách založil: v Teplé a v Chotěšově. Ty pak po 
staletí ovlivňovaly duchovní život na tomto území. Tepelští premonstráti také 
v 19. století vyučovali na plzeňském gymnáziu a snažili se o prosazení češtiny 
jako vyučovacího jazyka. 

Když byla dokončena nová úprava presbytáře včetně nového oltáře, bylo tře
ba oltář slavnostně zasvětit. Otázka byla, zda provést i zasvěcení celého koste
la. Věděli jsme, že kostel byl po opravě včetně tehdy nového hlavního oltáře 
posvěcen kardinálem Schwarzenbergem 2. 12. 1883. Ale vzhledem k tomu, že 
na stěnách kostela nebyly vyznačeny kříže, které mají být na místech, kde byly 
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pomazány stěny kostela při jeho slavnostním zasvěcení, usoudili jsme, že kos
tel nebyl slavnostně zasvěcen, ale pouze požehnán. Proto jsme se rozhodli, že 
zasvětíme nejen oltář, ale i celou katedrálu.  Pomazání stěn kostela křižmem se 
může konat na dvanácti, nebo jen na čtyřech místech. Rozhodl jsem se pro čtyři 
a lituji toho, bohužel pozdě. Na tato čtyři místa, dvě u hlavního vchodu kostela 
a dvě na vítězném oblouku, byly umístěny mosazné kříže s datem zasvěcení 
katedrály. Máme tak jistotu, že katedrála je definitivně zasvěcena slavnostním 
způsobem. 

Pokud jde o nový oltář a ambon, jsou z jemnozrnné světlé čínské žuly. Oltář 
je uspořádán tak, že je v něm prostor, do kterého bylo možné uložit asi 30 ol
tářních kamenů (ve kterých jsou obvykle ostatky svatých) ze zrušených oltářů, 
především z pohraničí. Tak se stal katedrální oltář místem důstojného uložení 
starých a nepotřebných oltářních kamenů z různých míst diecéze a symbolizuje 
tak jednotu diecéze. Do nového oltáře také byly, jak je obvyklé, vloženy ostatky 
světců, kteří měli vztah ke katedrále a diecézi. Především svatého Bartoloměje 
(patrona katedrály) a sv. Wolfganga, biskupa v Řezně, který byl i naším bisku
pem a dovolil vyčlenit v r. 973 území Čech, čímž umožnil založení pražské diecé
ze, jejíž původní součástí byla i ta naše. (Proto řezenskou diecézi nazýváme pro 
nás diecézí – babičkou.) Jsou tam ostatky sv. Vojtěcha, druhého pražského bis
kupa, který často územím naší diecéze procházel, ostatky bl. Hroznaty, patrona 
diecéze, a ostatky sv. Jana Nepomuckého, který byl umučen v podstatě proto, 
že zabránil, aby v západních Čechách (v Kladrubech) vznikla diecéze na přání 
krále Václava IV., která měla být podřízena vzdoropapeži v Avignonu.

To je tedy kus církevní historie, jejíž hmotné připomínky se nacházejí v pres
bytáři naší katedrály.
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V evropském měřítku patří Plzeňská mado
na k nejvzácnějším dílům vrcholného a pozd
ního středověku. Z uměleckého a kulturního 
hlediska jde o naprosto výjimečnou sochu. 
Patří k prototypům tzv. krásného slohu, který se stal fenoménem evropského 
umění od poslední čtvrtiny 14. století po husitské války. Krásný sloh je spojen 
především s pražským arcibiskupským dvorem – krásnoslohou produkci cha
rakterizuje zejména intenzivní kultičnost děl. Iniciativa k tvorbě obrazů a soch, 
které náležejí ke krásnému slohu, patrně vyšla z okruhu arcibiskupa Jana z Jen
štejna. V Praze byla v té době k dispozici naprosto špičková parléřovská huť; prá
vě díky tomuto zázemí bylo možné realizovat duchovní a teologické myšlenky 
na té nejvyšší umělecké úrovni.

Plzeňská madona současně má mezi díly krásného slohu mimořádné histo
rické postavení, protože od počátku až dosud byla uchována v původním pro
storu. 

Úloha sochy v liturgii.
Panna Maria s  dítětem symbolizovala církev (ecclesia) jako instituci, kostel 

i  společenství věřících. Plzeňská madona byla objednána v  pražské svatovít
ské huti řádem německých rytířů v Plzni, který měl patronátní právo k farnímu 
kostelu sv. Bartoloměje. Stalo se tak patrně v souvislosti s uzavřením důležité 
etapy výstavby chrámu. Symbolizovala farní kostel jakožto Mater Domus (Mat
ka kostela) a současně reprezentovala jeho duchovní správce, německé rytíře, 
jejichž hlavní patronkou byla Panna Maria. Členové řádu ji chápali ve feudálním 
vztahu – oni byli vazaly Panny Marie, ona byla jejich vládkyní. Socha byla do 
kostela sv. Bartoloměje instalována v roce 1384 na mariánský oltář, u kterého se 
sloužily každodenní jitřní mše ke cti Panny Marie a každotýdenní čtvrteční mše 
k  Božímu tělu. K účasti  na nich byly arcibiskupem Janem z  Jenštejna vydány 
čtyřicetidenní odpustky. S udělením odpustků je spojena i socha Plzeňské ma
dony, která dokonale vyjadřovala liturgický rámec, do něhož byla vsazena. Při 
jitřní mši ke cti Panny Marie se zpívala antifona Salve Regina, kde je Matka Boží 
vzývána těmito slovy:
Voláme k tobě my, vyhnaní synové Evy,
vzdycháme, naříkáme a pláčeme

Plzeňská 
madona
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v tomto údolí slz.
Proto tedy, naše přímluvkyně,
svůj pohled plný milosrdenství obrať na nás
a po tomto čase vyhnanství nám ukaž Ježíše,
ten požehnaný plod tvého lůna.

Socha Plzeňské madony činí přesně to, co se zde zpívá. Stejně tak je pro její 
významové poselství podstatná liturgie mše k Božímu tělu. Když se na sochu 
Plzeňské madony pozorně podíváme, uvidíme, že Panna Maria přináší dítě Je
žíše jako oběť na oltář. Nahé dítě, tedy inkarnovaný Syn Boží, se obrací k věřící
mu, sklání se k němu, má pootevřená ústa, mluví, jako kdyby říkal: „Já jsem ten 
chléb živý, který sestoupil z nebe…“ (Jan 6,51), či přímo vyslovoval slova kněze 
při konsekraci: „Toto je moje tělo, které se za vás vydává.“ Socha měla v rámci 
bohoslužeb svou funkci, liturgický rámec, do kterého byla zasazena, byl velmi 
důležitý a nesmíme na něj zapomínat.

Plzeňská madona za husitských válek.
V době, kdy byla Plzeň během husitských válek obléhána, získávala socha po

věst ochranitelky města. Když husité po posledním těžkém obléhání v  letech 
1433–1434 od Plzně odtáhli (obléhání trvalo téměř 10 měsíců), považovali to 
Plzeňané za zázrak. A právě k Plzeňské madoně směřovali svou vděčnost za 
ochranu. Socha se po husitských válkách stala symbolem pravověrnosti, kato
licity města Plzně a jako symbol katolicity a pravověrnosti pak byla vnímána 
i později. V tomto významu, jako symbol čistého, pravého obrazu církve, byla 
po husitských válkách replikována (opakována) v celé řadě podobných soch.

Biskupství plzeňské zapůjčilo vzácnou sochu na unikátní výstavu.
Umělecký klenot katedrály sv. Bartoloměje zapůjčilo Biskupství plzeňské na 

unikátní výstavu s  názvem Nad slunce krásnější. Plzeňská madona a krásný sloh. 
Výstavu zrealizovala po sedmi letech příprav Západočeská galerie v Plzni. Ori
ginální socha – nejvzácnější a nejuctívanější dílo v Plzni – byla 30. dubna 2021 
převezena z  plzeňské katedrály do výstavní síně. Od 20.–29. května měli ná
vštěvníci výstavy neopakovatelnou možnost prohlédnout si Plzeňskou mado
nu zblízka.

Mgr. Petr Jindra, kurátor výstavy Nad slunce krásnější

P. Pavel Petrašovský: „Oprava neskončila…“
Během opravy katedrály se také restaurovala Plzeňská madona. Pojalo se to 

velmi minimalisticky, v podstatě šlo jen o vyčištění letitého zažraného prachu a 
drobné retuše, Madona zůstala v té podobě, v jaké jsme na ni zvyklí, jen hodně 
prokoukla. Samozřejmě že se to celé dalo pojmout i jinak. Pokud by restaurátor 
věděl, že Madona má být vystavena natrvalo v nějaké galerii, snažil by se z ní 
odstranit všechny pozdější doplňky, Ježíšek by přišel o svou sádrovou nožičku 
a Panna Maria o drapérii svého závoje, která je také pozdějším sádrovým do
plňkem. Světlá barva Mariina roucha by se odstranila a odhalila by se původní 
gotická polychromie. 
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Něco podobného se také řešilo u gotické sochy Panny Marie Bolestné. Památ
káři byli nadšeni z toho, že se podařilo objevit původní barevnost, a asi by rádi 
sochu ponechali tak, jak je to zvykem právě pro vystavení v galerii: odhalí se 
zbytky starobylé polychromie, vše se zakonzervuje a nechá se tak. To jsme ne
chtěli, protože restaurování pro galerii a pro kostel jsou dvě různé věci. Podařilo 
se domluvit, že paní restaurátorka citlivě zcelí a doplní barevnost sochy, neboť 
nemá být předmětem kunsthistorického zkoumání, ale mariánské úcty.

Tímto dlouhým úvodem jsem se dopracoval k banální myšlence, že je rozdíl 
mezi galerií a kostelem, a to nejen ve způsobu restaurování gotických soch. Ka
tedrála je opravena, tříleté dílo je dokončeno a jsem velmi vděčný všem, kdo 
nesli břímě této náročné akce, a moc jim za to děkuji. Kdybychom měli opravit 
jen historický prostor, který má sloužit jako muzeum či galerie, mohli bychom 
si utřít pot z čela, pogratulovat si a vše by bylo hotovo. Jenže tak to právě není. 
Oprava pokračuje, jen se vymění dělníci. Teď je třeba z krásného prostoru gotic
ké stavby vytvořit farní kostel živé farnosti. Biskup by asi něco podobného řekl 
o vztahu katedrály a diecéze.

Další už stokrát použitá myšlenka: v mnoha jazycích je pro kostel i pro církev 
jen jeden společný výraz: church, Kirche, kosciol, iglesia, ecclesia. Už to navozu
je souvislost mezi stavem kostela a stavem církve, která se v něm shromažďuje. 
Všechno teď máme v  katedrále vyčištěné a opravené. A v  jakém stavu bude 
farnost, až zasedneme do zrestaurovaných lavic?

Sv. Cesareus Arleský: „Kdykoli přicházíme do kostela, připravme svou duši, aby byla 
taková, jaký chceme mít kostel. Chceš, aby basilika čistotou jen zářila? Neposkvrňuj svou 
duši špínou hříchů. Chceš-li, aby byla basilika plná světla, Bůh také chce, aby tvá duše 
nebyla temná, ale aby se stalo, co říká Pán: aby v nás svítilo světlo dobrých skutků, a tím 
aby byl oslavován ten, který je v nebi. Tak jako ty chceš vstoupit do tohoto kostela, tak 
chce Bůh vstoupit do tvé duše.“ Sv. Cesareus má pravdu, ale zkusme přece jen udě
lat ještě jeden krok, od pohledu do srdce každého z nás k pohledu do srdce 
společenství, které bude katedrálu navštěvovat. Bude kráse katedrály odpoví
dat i krása církve?

Oprava neskončila, další etapa právě začíná. A každý z nás, kdo budeme pro
cházet gotickým portálem katedrály dovnitř, je jmenován restaurátorem. 
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Regenschori Aleš Nosek 
vypráví o varhanách 
Emanuela Štěpána Petra 
a jejich obnově

Osobní vzpomínka na katedrálu sv. Bartoloměje.
První má vzpomínka je 17 let stará: jako student českobudějovické konzer

vatoře jsem byl v létě 2004 v plzeňské katedrále na brigádě. Katedrální varhany 
jsme tehdy rozebírali, aby mohly být vyčištěny a naladěny. Později, v roce 2015, 
jsem pak rok po studiích v Regensburgu přijel z rodného Rakovníka do Plzně 
na festival a na varhanách v katedrále sv. Bartoloměje jsem koncertoval. S ná
strojem jsem trochu bojoval – jeho stav byl dlouhodobě neuspokojivý. Všechno 
viselo na vlásku… Pochopitelně se teď velmi těším na znovuzrození varhan. 
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A protože mám z roku 2015 schovanou nahrávku své tehdejší hry, budu ji teď 
moct porovnat s hrou na obnoveném nástroji.

Párkrát jsem v minulosti vystoupal na věž, nikdy mě ale nenapadlo, že se mi 
tohle místo – Plzeň i její katedrála – stane osudným. Katedrála je zasvěcená Bar
toloměji, což je mi blízké, protože v Rakovníku také máme kostel sv. Bartoloměje.

Varhany v kostele/katedrále sv. Bartoloměje
Historie: od zrodu nástroje k jeho znovuzrození.

V kostele sv. Bartoloměje bývaly varhany od plzeňského varhanáře Johanna 
Leopolda Rausche. Tento nástroj byl pozoruhodný tím, že měl v prospektu (tj. 
čelní část varhan viditelná při pohledu na kůr) šestnáctistopý principál – nej
delší píšťala varhan měla 16 stop, tedy asi 5 metrů. Šlo o významné barokní 
varhany, které ovšem na konci 19. století dosloužily.

Roku 1894 byly – plně v duchu romantismu – postaveny varhany nové, které 
jsou spojeny se jménem Emanuela Štěpána Petra. Tento významný pražský varhanář 
postavil v Čechách, na Moravě i v zahraničí dohromady kolem 350 nástrojů. Var
hany E. Š. Petra stojí v plzeňské katedrále dodnes. Říká se jim romantické nebo or
chestrální, protože mají orchestrální rejstříky (rejstřík je řada píšťal). Jako příklady 
uveďme rejstříky viola da gamba, violoncello, violonbas, klarinet nebo hoboj.

V průběhu dalších desetiletí došlo k přestavbám varhan, v jejichž důsledku 
bohužel došlo také k degradaci nástroje.

První datovanou přestavbu provedl roku 1922 Jan Tuček z Kutné Hory. Došlo 
při ní k demontáži varhan a k přestavbě s novou trakturou1. Původně mechanic
ká traktura byla změněna na pneumatickou. V prvních letech má pneumatická 
traktura velké výhody, protože varhaník může snadno ovládat i velké varhany. 
Po pár desetiletích ale obvykle začíná vykazovat velké problémy, které jsou po
měrně těžko opravitelné. V roce 1922 se také změnila podoba varhanní skříně – 
varhany, původně jednoskříňové, byly rozděleny na dvě samostatné skříně na 
bocích oblouku.

Mezi lety 1954–1967 byl nástroj zcela přestavěn podnikem Organa Kutná Hora2. 
Došlo ke změně skříně (část vnitřního prospektu byla přesunuta do předního 
čelního prospektu, část rozdělena do bočního prospektu), změnila se dispozice 
celého nástroje. Dle dobových zvyklostí v  50. a 60. letech byly ze zvukových 
důvodů kráceny a řezány píšťaly, mnohé byly bohužel zničeny. Změnilo se také 
vzduchové hospodářství, tedy počet měchů (dříve jich bylo pět). Kromě jiného 
byly varhany přeladěny o půl tónu výš. Podle vzpomínek paní profesorky Cha
loupkové bylo velmi těžké takový nástroj ovládat.

V roce 1994 varhanář Petr Fišer z Prahy elektrifikoval pneumatickou trakturu. 
Ovládání bylo umístěno do původní skříně hracího stolu. Byl odstaven starý 
varhanní ventilátor a na jeho místo byly umístěny dva menší. Jejich výkon ale 
při aktivaci celého nástroje nestačil, varhany „ztratily dech“.  

Opotřebení varhan.
Pro každé varhany je nejhorším ročním obdobím léto. Velkým problémem 

bývá zejména vysychání dřevěných píšťal, proto se někdy v létě na kůru dokon
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ce rozlévá voda! Slunce píšťaly rozlaďuje; jakmile se změní teplota, okamžitě 
se mění i ladění nástroje. V létě vznikají na varhanách někdy i nevratné škody, 
např. když praskne vzdušnice3. Popraskané vzdušnice jdou velmi těžko opravit. 

Jak se běh času podepsal na varhanách E. Š. Petra z  roku 1894? Varhanní 
skříň4 měla vyštípané spoje, povolená a poškozená kování. Patrné byly provi
zorní opravy, špatně přichycená elektroinstalace s plandajícími kabely… Zoufa
le vypadalo druhotné využití vnitřní části skříní. Záda s mřížkou byla sestavena 
z různě velkých dílů, výplň u dveří na kůr (skrze varhany se vchází na kůr) byla 
zhotovena z náhradních prken bez povrchové úpravy. Žaluziová skříň, ve které 
jsou umístěny píšťaly třetího manuálu, nebyla původní. 

Jak je patrné jen z výše uvedených příkladů, varhany vůbec nebyly v dobrém 
stavu. Před zahájením restaurování ale proběhl průzkum píšťal, který ukázal, že 
80 % z nich je původních, zhotovených r. 1894 E. Š. Petrem. Jde o velice kvalitní 
píšťalový materiál – dřevěné píšťaly téměř 130 let odolaly červotoči! Původní 
rejstříky se vyznačují fortelnou kvalitou, jde o takové plnotučné hlasy – jeden 
rejstřík naplní celý prostor. „Za takové dědictví můžeme být velmi rádi,“ říká re
genschori Aleš Nosek, který by už kvůli mnoha původním píšťalám považoval 
za nesmysl odstranit varhany E. Š. Petra a postavit na jejich místě varhany nové. 
I když v nástroji za desetiletí přibyly nánosy různých jiných rejstříků, i když část 
píšťal byla řezaná, krácená nebo úplně zničená, staré varhany si zasloužily oživit.

Obnova nástroje.
Varhany v katedrále sv. Bartoloměje jsou umístěny ve velkém oblouku pod 

věží, kde vznikala zvuková kapsa – zde zvuk z velké části zůstával, nešel do pro
storu. Jendou ze snah při restaurování nástroje tedy bylo, aby se zvuk mnohem 
více dostal do katedrály.

Když se podíváme na obnovené varhany, na první pohled zůstávají stejné, 
ale zároveň je zřejmé, že se s  nástrojem něco dělo.  Skříň byla restaurovaná, 
všechna zlacení byla vyčištěna, přezlacena; pochopitelně i celý prostor, v němž 
je nástroj zasazen, doznal díky tříleté revitalizaci značných změn. Nicméně op
tická velikost varhan na kůru i při pohledu z kostela zůstává stejná. Obnovené 
varhany působí na první pohled kompaktně. 

Hrací stůl5 stál původně u zdi, nyní stojí na podobném místě, ale úhlopříčně. 
Samotný hrací stůl dostal novou podobu. Až dosud zde byl unifikovaný stůl 
vyrobený podnikem Organa, původní hrací stůl z  roku 1894 byl v  60. letech 
vyhozen (tak se to tehdy dělávalo). Unifikovaný hrací stůl dosloužil a v novém 
nástroji už nebude využitý. Pro varhany v katedrále sv. Bartoloměje máme nyní 
postavenou repliku hracího stolu od E. Š. Petra. Není to replika úplně původní
ho stolu (ten se nedochoval), podařilo se ale postavit repliku na základě zku
šenosti s  restaurováním podle vzorů jiných zachovaných stolů romantických 
varhan (např. v kostele sv. Cyrila a Metoděje v Karlíně). Na první pohled je vidět, 
že jde o hrací stůl varhan E. Š. Petra. 

Pokrok ovšem nelze zastavit. Na levé a pravé straně hracího stolu jsou vytaho
vací šuplíčky a např. v pravém z nich je obrazovka, kde si každý varhaník může 
nastavit před zahájením hry svou vlastní sestavu rejstříků. Třeba pro různé časti 
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mše. Možností k ukládání takových sestav je několik tisíc. A protože žijeme ve 
21. století, je zde dokonce k dispozici i vstup na paměť, sestavy rejstříků sem lze 
ukládat z USB. Jde pochopitelně o vymoženost moderní doby, kterou varhaníci 
ocení zejména při koncertování. 

Důležité je ovšem zdůraznit, že nástroj také dozná zvukového rozšíření dle 
jeho postupného vývoje. Nástroj bude nyní disponovat celkem 59 registry. Za 
všechny rejstříky zmiňme například následující: v  pedálu (pedál je klaviatura 
ovládaná nohama) hodně hluboký rejstřík Grand Bourdon 32´, osmistopá Trubka, 
čtyřstopý Clairon. Na třetím manuále je třeba zmínit Hoboj a Trompetu harmonic-
kou, což je rejstřík hojně využívaný ve Francii.

Symfonické varhany budou určeny především pro hudbu 19. a 20. století. 
Koncepce obnoveného nástroje bude vhodná pro hudbu německého i fran
couzského romantismu – nyní tak mohou být krásně interpretováni autoři, jako 
jsou např. César Franck nebo CharlesMarie Widor, ale např. také hudba Maxe 
Regera nebo Felixe MendelssohnaBartholdyho. Na nástroj bude možné hrát 
(s jistými výhradami) také hudbu starší, barokní. 

Vnitřní uspořádání píšťal (uvnitř varhan) bylo velmi chaotické, k  některým 
rejstříkům se velmi špatně přistupovalo. S  tím vším si varhanářská firma Kán-
ský – Brachtl při restaurování poradila, ostatně mají s tímto typem varhan zkuše
nost. Obnovili tedy původní nástroj – odstranili rejstříky přidané firmou Organa 
v 60. letech a vrátili do původního stavu rejstříky E. Š. Petra. 

Varhany dostaly nové vzdušnice, protože ty původní se nezachovaly nebo 
byly zničené. Vzdušnice je velmi složitá součást varhan, v níž se rozhoduje o tom, 
do kterých píšťal půjde vzduch a do kterých ne. Na restaurovaných varhanách se 
objevuje ta nejosvědčenější varianta – nové vzdušnice jsou zásuvkové. 

Nový nástroj má celkem 6 měchů (měchy jsou takové „plíce varhan“), přičemž 
jeden z nich se zachoval původní, byl opraven a je umístěn vedle kůru v tzv. 
Kalkovně, odkud jsou varhany napájeny vzduchem.

Jak už bylo řečeno, původní píšťaly byly celkově v dobrém stavu. Pochopitelně 
byly znečištěny prachem, objevila se drobná poškození hran píšťal… Všechny 
manuálové píšťaly byly před restaurováním natřeny šelakem, pedálové naštěstí 
méně. Hlavní poškození kovových píšťal vzniklo několikanásobným přelaďová
ním do různých výšek. Pečliví varhanáři vše vrátili do původního stavu. 

Až se varhany opět rozezní katedrálou sv. Bartoloměje, poslouchejte dobře. 
Mezi všemi ostatními je instalovaná také píšťala, kterou dostal k 80. narozeni
nám emeritní biskup František Radkovský. Na píšťale je vyryt nápis: František 
Radkovský. První biskup plzeňský. 1993–2016. 

„Píšťala bude znít vděčností za to, že jsi byl první biskup plzeňský. Skvělý bis
kup plzeňský,“ zdůraznil současný biskup Tomáš Holub na Diecézní pouti v Tep
lé 14. září 2019, když biskupu Františkovi blahopřál k narozeninám a předával 
mu maketu varhanní píšťaly. 

Cíl restaurování nástroje (převzato z Restaurátorského záměru firmy Brachtl-Kánský):
Původní mistrovský nástroj Emanuela Štěpána Petra z roku 1894 je v současné době 

skryt pouze v píšťalovém materiálu. I tento byl kromě pedálového stroje zcela přeinto-
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nován a poničen. Prioritou obnovy nástroje s novější elektrickou trakturou bude zvuko-
vý návrat k symfonické intonaci původního nástroje se zvukovým rozšířením dle jeho 
postupného vývoje. Navrhuje se zrestaurovat materiál Petrových rejstříků a návrat jeho 
intonace podle zachovaných vzorů ze stejné etapy jeho díla. Celá koncepce bude stát 
na obnově zvuku s vyloučením různých předělávek a nestylových doplňků. Další prio- 
ritou je snadná údržba nástroje a dobrá funkčnost. V  zadání je ponechání systému 
elektrické traktury, která vzešla z postupného vývoje nástroje a více vyhovuje katedrální 
praxi. Obnovený nástroj bude ovládaný novějším provedením elektrické traktury. Navr-
huje se obnovit nástroj na rekonstrukci stavby s přihlédnutím k akustickým možnostem 
místnosti kůru pod lomeným obloukem. Z důvodu praktického servisu a úspory místa 
– použití zásuvkových vzdušnic.

1 Traktura je spojení hracího stolu od varhaníkových prstů do varhanní skříně 
až k ventilu, který otvírá vzduch pro píšťaly.

2 Dnes už neexistující varhanářská firma je podepsaná pod mnoha varhanními 
opravami i novostavbami. Zejména v posledních letech existence šlo ale o fir
mu značně problematickou.

3 Jedna z hlavních částí varhan. Část, na které stojí píšťaly.
4 Část nástroje, ve které jsou píšťaly.
5 „Kokpit“; zde se nástroj ovládá – jsou zde uloženy klaviatury pro ruce i pro 

nohy, jsou zde uloženy rejstříky.
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Vzpomínka Jana Šaška, kostelníka katedrály sv. Bartoloměje.
„Trvalo to dlouhých 27 let, 1 měsíc a 9 dní…“

Narodil jsem se v roce 1957 v královském městě Dobřany na faře – vlastně 
v Plzni ve vojenské nemocnici. To bylo naposledy, kdy jsem byl na vojně. Moje 
maminka v Dobřanech a okolí učila náboženství a vedla dětské tábory, které 
čítaly až 60 dětí. Jinak se starala o kostel (květiny a úklid). 

V mých deseti letech jsme se přestěhovali do Plzně, kde jsem vyrůstal – chodil 
jsem do školy, byl jsem skautem, ministroval jsem. Tady mi byla dána příprava 
pro práci v kostele. Nejlepší zkušenosti nám předal P. Vladimír Vyhlídka, který 
přišel z Říma. Ten nás učil správně číst, zpívat a všechno ostatní, co by ministran
ti měli znát. Později jsem občas (v době jeho nemoci) zastupoval pana Planka, 
kostelníka v kostele sv. Jana Nepomuckého. 

A tak šel čas. Vyučil jsem se soustružníkem (r. 1975), při práci jsem potom 
vystudoval strojní průmyslovku (1980). O čtyři roky později jsem se oženil a po
stupně měl čtyři děti. Mezitím jsem pracoval v  ETD Škoda, ŽOS Plzeň, Škoda 
kovárny a velká kalírna jako provozní zámečník.

V lednu 1994 se u nás objevil biskup František Radkovský, generální vikář Josef 
Žák a P. Josef Šťastný. Začali mě přemlouvat, abych vzal místo správce a kostelníka 
v katedrále. Dostal jsem na rozmyšlenou týden. V té době jsem pracoval ve velké 
kalírně a na směně většinou sám. Budova je asi čtyřikrát větší než katedrála (35 
metrů pod zem a 30 metrů nad), takže mě to neděsilo. Vybral jsem si dovolenou 
z předchozí práce a na nové místo jsem nastoupil na konci března. Začal jsem tedy 
rovnou Velikonocemi. Tak začala druhá etapa mého života a života mé rodiny.

Práce v katedrále byla rozmanitá (Ferda mravenec, práce všeho druhu): kos
telník, zámečník, instalatér, lakýrník, svářeč, květinář, truhlář, aranžér, elektrikář, 
stěhovák, sklenář, průvodce, nákupčí, přípravy a úklid po koncertech, zedník, 
malíř, zvukař, žehlíř, nosič vody atd. Mimo jiné jsem prováděl opravy na bis
kupství nebo na faře. Občas jsem pomáhal Jirkovi Kutků v Mediteční zahradě 
s opravou čerpadla, kácením stromů atp.

Trvalo to dlouhých 27 let, 1 měsíc a 9 dní. Zažil jsem v katedrále sv. Bartolo
měje mnoho veselých, ale i smutných příběhů. 

Z  veselých příběhů vzpomínám na koncert chicagského pěvecké sboru 
(v Americe zpíval při inauguraci amerického prezidenta). Nastupovali vchodem 
od radnice do sakristie, jako poslední šli sólisté. Tenor vytáhlý, hubený černoch 
a za ním korpulentní černoška, která nemohla projít jedním otevřeným křídlem 
venkovních dveří. Rychle jsem otvíral druhé křídlo a když jsme se na sebe podí
vali, oba jsme se rozchechtali. Zpívali nádherně, sólisté i sbor.

Ze smutných příběhů můžu povědět například o jedné krásné dívce, která 
plakala za mříží. Nakonec jsem se s ní dal do řeči o jejím životě. Byla z bohaté 

Vzpomínky
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rodiny, zajištěná, krásně oblečená. Nabízela jakoukoli sumu peněz tomu, kdo by 
ji zbavil závislosti na drogách (heroin, kokain)…

Podobných příběhů bylo za 27 let mnoho. Přeji dalším pokračovatelům mno
ho zdaru a síly v krásně opravené katedrále. 

Vzpomínky P. Emila Soukupa na kostel 
a katedrálu sv. Bartoloměje.

Plzeňská katedrála sv. Bartoloměje 
je pro mne srdeční záležitostí. V mém 
životě sehrála velmi významnou roli. 
Nejranější vzpomínka je z mého dět
ství, kdy mě rodiče vedli jako tříletého 
chlapce do kostela na náměstí. Ten
to kostel byl naším farním kostelem, 
a proto jsme říkali: „Jdu do fary.“ Pokud 
se šlo do farní kanceláře, říkalo se: „Jdu 
na faru.“ 

Další má vzpomínka se pojí s osvo
bozením Plzně. 6. května 1945 přijela 
americká armáda v ranních hodinách 
do města a vozidla zaparkovala na ná
městí u katedrály. Ve věži kostela byla 
hláska německých vojáků. Měli stano
viště v místě, kde je dnes pokladna. 
Američané se pokoušeli je zneškodnit. 
Ovšem v kostele probíhala ranní bohoslužba, bylo krátce po 7. hodině, a tehdy 
se Němci snažili vyklidit chrámové prostory. Proto chtěli střelbou zastrašit vě
řící a přinutit je, aby opustili kostel. Tehdejší kaplan, P. Alois Černý, mši svatou 
důstojně dokončil, i když kolem něho svištěly střely. Po mši svaté k nám přišel 
náš strýček Vašek (byl to bratr mé babičky), který nám vyprávěl, co před chvílí 
zažil při ranní bohoslužbě. Když jsem o tom příležitostně hovořil, nikdo mi moc 
nechtěl věřit. Až po postavení lešení v katedrále bylo místo v klenbě presbytá
ře, kam se zaryly střely, prozkoumáno a odborníci zjistili, že se tehdy skutečně 
střílelo z kůru kostela. Dokonce tam jedna střela zůstala až do současnosti, a tak 
mi dali za pravdu.

Další vzpomínky jsou spojeny s Plzeňskou madonou. Během války byla uscho
vána v plaském klášteře, aby v době bombardování Plzně neutrpěla. Po osvo
bození Plzně se Madona slavnostně vrátila do Plzně. Vzpomínám, že byla vysta
vena v presbytáři kostela a kolem ní proudily davy lidí, a tak zdravily Plzeňskou 
madonu, k níž měli Plzeňané vždy úzký vztah. Když jsem ministroval, klečíval 
jsem při mši svaté na nejnižším stupni hlavního oltáře na epištolní straně a měl 
jsem krásný pocit, že Panna Maria hledí svým laskavým pohledem přímo na mě. 
Když jsem se rozhodoval, kam půjdu po maturitě, co budu dělat, modlíval jsem 
se před milostnou sochou Panny Marie, a tak jsem přesvědčen, že právě ona mi 
vyprosila milost kněžského povolání. Nezapomenutelné bylo biřmování, které 
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jsem prožíval v roce 1954. Tehdy jsem vycházel ze školy a maminka mi kladla 
na srdce, abych šel k biřmování, protože potřebuji dary Ducha svatého pro své 
celoživotní rozhodnutí. Udělování svátosti biřmování bylo povoleno tehdejším 
komunistickým režimem, který se zalekl nepokojů v plzeňských ulicích v roce 
1953, které byly výrazem nespokojenosti s měnovou reformou. Šlo o to, aby 
věřící byli zklidněni a aby též dokázali, že je u nás náboženská svoboda. Nezjistil 
jsem, kolik bylo biřmovanců, říkalo se, že kolem 2 tisíc. Biřmoval nás tehdejší 
světící biskup dr. Antonín Eltschkner. Pro mě není ani tak důležité, kolik bylo 
biřmovanců, pro mě bylo důležité, že jsem jako první z této nepřehledné řady 
biřmovanců přijal svátost křesťanské dospělosti.

Protože jsem měl vždy ke katedrále úzký osobní vztah, rozhodl jsem se, že 
zde budu slavit primiční mši svatou. Byla to zvláštní doba. Byl svolán Druhý va
tikánský koncil, naši biskupové byli většinou internováni, mnozí kněží byli bez 
státního souhlasu. Biskup Eltschkner byl mrtev, a proto naším světitelem byl 
biskup, apoštolský adminstrátor trnavský, dr. Ambrož Lazík. V prostorách ka
tedrály zazněla při mši svaté Dvořákova Lužanská mše, kterou provedly všechny 
plzeňské chrámové sbory, které se pro tuto příležitost spojily. Na mě zapůso
bilo, že u sakristie stál v civilu Mons. Josef Limpouch a tiše se modlil růženec. 
Celou dobu jej držel v ruce. Tehdy jsem netušil, že se po letech stanu farářem ve 
farnosti sv. Bartoloměje. Své jmenování jsem přijal jako velkou čest a rád jsem 
zde sloužil po dobu 18 let. 

Jsem rád, že se podařilo dokončit opravu katedrály, která se zaskvěla v ne
obyčejném lesku. Velmi rád jsem zde sloužil každou neděli ranní mši svatou 
v 7 hodin ráno, při níž jsem pozoroval vycházející slunce, které zlatými paprsky 
zalilo hlavní oltář s Plzeňskou madonou. S radostí a s vděčností jsem prožíval 
tyto ranní chvíle. Nyní, kdy hlavní oltář přímo září zlatými ozdobami, budou tyto 
zážitky ještě hlubší. Všem Plzeňanům přeji, ať jsou na svou katedrálu pyšní, je to 
duchovní centrum města, jehož prostorami procházely dějiny.

Vyprávění pana Josefa Blahouta, biřmovaného v roce 1954 v kostele sv. Bartoloměje.
Narodil jsem se v roce 1940 do smíšeného manželství – matka byla němec

ké národnosti, otec Čech. V kostele sv. Bartoloměje v Plzni jsem byl biřmován 
v  roce 1954. Pamatuji si hlavně to, že kostel tenkrát byl úplně plný. Měnová 
reforma v předchozím roce vzbudila v Plzni velký odpor, protesty a nepokoje, 
což se tehdejšímu režimu pochopitelně nelíbilo. V roce 1954 ale mohlo v Plz
ni ještě proběhnout biřmování velkého množství adeptů, mezi nimiž jsem byl 
biřmován také já. Možná šlo o poslední projev sympatií s církví v té době, lidé 
se tenkrát do kostela téměř nevešli. S mým biřmovacím kmotrem, plzeňským 
malířem Václavem Vayerem, je svázána pohnutá historie naší rodiny. 

Jeden devatenáctiletý student přešel na konci 40. let hranice u Babylonu. Měl 
se tehdy připojit k protikomunistické činnosti jedné skupiny v Praze, jeho cesta 
ale nebyla jednoduchá. Když mladík vycítil, že je sledován, vlezl do Babylonské
ho rybníka, kde zůstal schovaný několik hodin. Pochopitelně nastydl. Myslel si, 
že se mu podařilo zamést za sebou stopy. Pohraniční stráž i StB ho ale sledo
vala. S pomocí nasazené „spojky“provokatéra se dostal do Plzně. Nejdříve se 
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student dostal k našim rodinným známým a poté i k nám domů. Měl horečku, 
potřeboval se najíst a přespat…

Moje matka byla Němka a otec Čech, nálada v roce 1948 byla protiněmecká. 
Rodiče se obávali, nebyli si jisti, co mohou čekat od své sousedky, která přes zeď 
slyšela každé slovo. (Když k vám v té době přišel někdo cizí, byla povinnost to 
nahlásit na policii.) Matka dala studentovi teplý oběd, ale upozornila otce, že 
mladík u nás nemůže zůstat přes noc – mohl by z toho být velký malér. Otec 
ale měl zase své známé, takže odvedl studenta na jiné, bezpečnější místo, do 
izolovaného bytu směřujícího do dvora. 

StB trasu studenta pečlivě sledovala, což nezůstalo bez následků: v monstr
procesu to potom odneslo asi 50 lidí včetně mých rodičů. Otec byl odsouzen na 
tři roky, matka nebyla odsouzena, ale byla 11 měsíců ve vyšetřovací vazbě. Otec 
vzal celou vinu na sebe. Zpětně viděno je jen štěstí, že rodiče měli dobrého 
advokáta a že po únoru 1948 ještě nebyli vyměněni všichni bývalí soudci. V 50. 
letech by otec dostal možná ještě mnohem vyšší trest… 

V době, kdy byla matka ve vězení, vyrůstali jsme s mladší sestrou Marií u ba
bičky (ze strany otce) v Přemyslově ulici. Nedaleko našeho bydliště byla na Pa
lackého náměstí cukrárna paní Vayerové. Když se paní Vayerová začala zajímat 
o to, proč vyrůstáme bez rodičů, a dozvěděla se o jejich i našem osudu, v pod
statě se mě a sestry Marie ujala. Často jsme pak za ní chodili, říkali jsme jí teta. 
Své vlastní děti neměla, byla to taková samaritánka. Trávili jsme u ní opravdu 
mnoho času a já jsem s  velkým zaujetím pozoroval jejího muže, plzeňského 
malíře Václava Vayera, který se později stal mým kmotrem při biřmování. Vznik
lo mezi námi veliké přátelství, které přetrvalo i dobu, kdy se mí rodiče vrátili 
z kriminálu. 
Jak to bylo s mou vírou? 

V roce 1942 byl otec nucen jít pracovat do Německa. Mě, dvouletého, dávala 
matka tenkrát do jeslí, aby také mohla pracovat. Když ale houkání (s časovým 
předstihem) ohlašovalo nálety na Plzeň, utíkala rychle z práce, aby mě stihla 
vyzvednout a schovat se se mnou do krytu. Vyprávěla mi, že při jednom náletu 
nestihla do krytu doběhnout. Před tlakovou vlnou po pádu bomby mě chránila 
pouze dekou, kterou mi hodila přes hlavu, a svým tělem. To mě nejspíš zachrá
nilo, ale pro mámu, jak mi to vyprávěla, šlo o poslední varování. Poslala mě za 
babičkou a dědou do Všerub u Prapořiště, kde jsem s nimi zůstal až do roku 
1946. (V roce 1947 byli babička s dědou odsunuti, ale to je zase jiný příběh.) 

Do Všerub jsem se ale vracel i později – u mámina známého jsem trávil každý 
rok celé prázdniny až do svých asi 13 let. Ve Všerubech v té době působil velice 
mladý farář, který si mě vybral, abych s ním ministroval na mši svaté v 7 ho
din ráno, po celou dobu těch prázdnin. Tento farář mě skutečně velmi ovlivnil. 
Dokonce jsem se naučil i latinskou část mše, dodnes si něco málo pamatuji. 
Pan farář pak také naléhal na rodiče, abych se stal knězem. Ale můj táta byl jen 
takový vlažný katolík a ani máma nebyla moc nadšená z toho, že by se její syn 
měl stát knězem. Moje víra byla možná dětská, ale asi to k tomu patří – kde byl 
kříž, tam jsem se křižoval, ráno i večer jsem se modlil, tak i před jídlem… Nedal 
jsem si to vymluvit. 
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Když jsem vyrostl, nemohl už jsem do Všerub jezdit, protože bych k cestě do 

pohraničí potřeboval propustku. Zůstával jsem tedy v Plzni a chtěl jsem mini
strovat v kostele sv. Bartoloměje. Tam už ale měli plno, a tak jsem asi rok a půl 
ministroval u františkánů. Než mi bylo „doporučeno“, abych toho ministrování 
raději nechal – zřejmě kvůli mému kádrovému posudku (respektive kvůli po
sudku mých rodičů). 

Má dětská víra se později několikrát značně otřásla v základech, mnoho z ní 
nezbylo. Poté, co jsem se dozvěděl něco o dějinách církve, jsem se už nikdy ne
dostal do takového rozpoložení, abych se ke své vlastní víře mohl vrátit, abych 
mohl plně věřit ve svou víru. Škoda, že jsem se tehdy nenaučil rozlišovat mezi 
vírou, církví a její lidskou stránkou.  

Mons. Václav Malý: Plzeň mi 
zůstala v paměti.

Dodnes nevím, jak mohlo 
dojít k tomu, že jsem v květ
nu 1977 získal souhlas pro 
Plzeň, významné místo 
tehdejší velké pražské arci
diecéze. Předtím jsem půso
bil několik měsíců ve Vlaši
mi. Poté mi byl zakázán celý 
Středočeský kraj. Zmiňuji to 
jen pro připomínku, jak se 
tehdy věci měly. 

Ve Vlašimi jsem se setkal s upřímnými prostými lidmi, kteří žili poctivě svoji víru. 
V Plzni jsem poznal pestrost Božího lidu – souvěrce různého vzdělání i sociálního 
zařazení. Působil tam už několik let Aleš Opatrný, který výborně navázal na půso
bení celé škály výborných kaplanů před ním. Rozvinul bohatou pastorační nabídku 
v rámci tehdejších omezených možností. Přišel jsem tedy do prostředí, kde jsem se 
mohl přidat, a nemusel budovat od základu. Za to jsem přísnému Alešovi vděčný. 

Většinou jsem sloužil v redemptoristickém kostele sv. Jana Nepomuckého na 
Borech a v neděli a svátky dojížděl do Litic, kde jsem byl dokonce ustanoven 
duchovním správcem. V  Liticích jsem se poprvé setkal se sudetskými Němci, 
kteří přijížděli, aby navštívili svůj původní domov. Byla to pro mne užitečná 
lekce, abych se s problematikou vyhnání Němců po druhé světové válce více 
seznámil. Na bohoslužby tam chodilo pár lidí, ale vytvořila se tam milá intimní 
atmosféra. Rád jsem tam jezdil.

V Plzni působila nepsaná pastorační rada tvořená několika výbornými rodi
nami. Nebudu jmenovat, abych bezděky někoho nevynechal. Tehdy stát nedo
voloval existenci pastoračních rad.  Dost často jsem se setkával s těmito rodi
nami a probírali jsme, co a jak by bylo možné pro oživení duchovního života 
velké Plzně. Vyměňovali jsme si názory na přečtenou duchovní literaturu. Směr 
inspiroval zvláště Aleš, který bohužel v r. 1978 ztratil tzv. státní souhlas pro Pl
zeň a byl přeložen do pohraničí.
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V  katedrále sv. Bartoloměje jsem sloužil poměrně málo, protože ranní mše 
svaté a nedělní bohoslužby tam měl většinou tehdejší děkan Kozlík. Je třeba 
říci, že měl radost, když kaplani dobře duchovně působili, a nežárlil, i když jeho 
napojení na tehdejší státní a bezpečnostní orgány bylo jasné. U sv. Bartoloměje 
jsem asistoval u mnoha svateb a pokřtil dost dětí. Prostor katedrály působil na 
mne majestátně.

U františkánů se konaly bohoslužby slova – biblické hodiny, kam na ně při
cházelo dost lidí. Na tehdejší poměry neslýchané. Existovaly čilé ekumenické 
vztahy bez formalit. Navštěvoval jsem evangelický sbor. Nebudu vyjmenová
vat všechny plzeňské kostely, kde jsem příležitostně vedl bohoslužby. Měl jsem 
v krematoriu desítky obřadů posledního rozloučení. Pamatuji si, že v  jednom 
dni to bylo šest nebo sedm rozloučení. Ke krematoriu jezdil trolejbus od pivo
varu, kde u zastávky byl kiosek s  výborným plzeňským pivem. To byla dobrá 
vzpruha po vykonání povinností v krematoriu.

K mému pobytu v Plzni patří také sledování státní bezpečností, protože jsem 
podepsal Chartu 77 a byl členem VONS. Z toho důvodu jsem byl ve styku i s lid
mi, kteří nebyli křesťany, ale zajímali se o společenské dění. Byli mezi nimi fajn 
jedinci. 

Nebudu se dále rozepisovat o svém působení, protože by to zabralo mnoho 
místa. Toto jsou jen letmé poznámky. Z Plzně jsem byl vypuzen v lednu 1979. 
Plzeňští křesťané mi utkvěli v paměti. Díky jim za to, že mne přijímali s otevře
nou náručí.

Vzpomínka Karla Rajtmajera na setkání 
v kostele sv. Bartoloměje.

Katedrála (podobně jako každý kos
tel) symbolizuje společenství věřících 
a  jejich setkávání s milujícím Otcem. 
Je magnetem, který přitahuje i nevěří
cí, kteří hledají místo ticha, příležitost 
k usebraní uprostřed ruchu města. 
Katedrála má však to privilegium, že 
je srdcem plzeňské diecéze a  stře
dem života církve v našem kraji. O je
dinečná setkání tu není nouze. Snad 
žádný návštěvník Plzně neopomene 
katedrálu navštívit, aby se potěšil krá
sou a důstojností, kterou vytvořili naši 
předci, neboť i oni toužili po setkávání 
s milosrdným Otcem v prostoru, který 
je inspiroval a duchovně obohacoval.

Mám ještě v živé paměti pro mě ve
liké setkání. Kdysi za hluboké totality 
jsem do zaměstnání jezdil z Bolevce městským autobusem (všichni cestující 
tehdy museli nastupovat předními dveřmi u řidiče). Řidič spoje jezdícího v 5.20 
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byl výjimečný. Byl sluníčkem, skoro každého nastupivšího stačil pozdravit a ob
dařit milým, upřímným úsměvem, případně prohodit pár hřejivých slov. Jeho 
fluidum proměňovalo atmosféru v namačkaném autobuse. Když jsem někdy 
přišel na zastávku dříve, takže bych mohl odjet dřívějším spojem, vždy jsem si 
raději počkal na autobus s „řidičem 5.20“. Jindy, když jsem musel autobus do
bíhat, nikdy mi neujel, ač se už rozjížděl. Měl zkrátka oči všude a srdce dobré 
a laskavé. Ono vždycky záleží na tom, jakou atmosféru kolem sebe člověk tvoří. 
Podle toho jsou ti druzí s ním rádi, nebo je nezajímá.

Jednou v neděli jsem šel na mši svatou do katedrály (tehdy ještě kostela) sv. 
Bartoloměje, ač jsem běžně chodíval do jiného kostela. Sednu si do lavice a oči 
stočím k pánovi, který sedí vpravo vedle. Zaregistruji mně již známý úsměv 
a přemýšlím, odkud tu milou tvář znám. Po chvilce jsem pochopil a myslím, že 
i pan řidič zaregistroval, že jsem mu povědomý. Podali jsme si ruce a hned po 
mši svaté jsme se dali do řeči. Dozvěděl jsem se mimo jiné, že se jmenuje Jiří 
Kavina a že byl v tomto kostele v tuto neděli také výjimečně. Dokonce mi nabídl 
tykání, ač byl o generaci starší. Tak začalo naše celoživotní přátelství. Nikdy se 
mi nic podobného nestalo – to bylo snad souznění duší, že jsem se s někým tak 
rychle a důvěrně spřátelil.

Až mnohem později jsem se dozvěděl, že Jiří je synovcem kardinála Bera
na. Stal se i patronem křesťanské třídy mateřské školky, která vznikla po roce 
1990 v Bolevci i jeho zásluhou a kam začaly chodit také naše děti. Během našich 
rozhovorů jsem se také dozvěděl řadu podrobností z života kardinála Berana 
(mimo jiné i z doby jeho internace). 

Jsem vděčný Pánu Bohu, že jsem se setkal s tak ryzím člověkem, který mě 
nesmírně obohatil svým přátelstvím. Katedrála sehrála důležitou roli v tomto 
setkání, které bylo, jak věřím, v Boží režii. Stala se místem, kde jsem se setkal 
s Pánem prostřednictvím přítele Jiřího, který Jím byl vrchovatě naplněn. 

19. června 2021 proběhne v katedrále sv. Bartoloměje kněžské svěcení.
V měsíci červnu se plánuje znovuotevření naší katedrály sv. Bartoloměje. Pře

mýšlel jsem, co pro mě katedrála znamená a jaký k ní mám vztah. Jedna z mých 
raných vzpomínek na ni je ještě ze školky, když jsem před ní stál a připadala mi 
„strašně obrovská“. Když jsem vyrostl, tak už se tak veliká nezdála.

V době mých vysokoškolských studií v Plzni se pro mě stala katedrála milou 
vzpomínkou na domov díky lidem, které jsem tam potkával. Myslím hlavně na 
tehdejšího katedrálního faráře Mons. Soukupa. Toho jsem zažil ještě jako kluk 
u nás v Domažlicích. Připadal jsem si tam proto skoro jako doma. Když jsem pak 
v semináři chodil do pražské katedrály a zvlášť v Římě do tamějších bazilik, tak 
musím uznat, že vážně zas tak veliká a ani stará není.

Ale je naše. Je to místo, kde se odehrávají nejdůležitější události v diecézi. 
Každý rok se zde kněží před Velikonocemi scházejí s biskupem při žehnají olejů. 
Ty se pak používají při křtu, biřmování a svátosti nemocných po celé diecézi. 
Byl zde vysvěcen náš biskup a světí se zde pro diecézi kněží. Je tu tedy spojitost 
s každým katolíkem naší diecéze. A to minimálně nepřímo skrze zmíněné oleje 
při svátostech a skrze kněze, kteří se v katedrále pravidelně scházejí nebo zde 



37

Vz
po

m
ín

ky

i byli vysvěceni. A tato spojitost trvá i v případě, kdyby někdo v katedrále za celý 
svůj život osobně nebyl.

To mě napadlo také v souvislosti s omezením kvůli covidu. Po určitou dobu 
většina věřících nemohla chodit do svého kostela. Přesto se mše svaté slouži
ly v těch kostelích a kněží při nich mysleli na své věřící. Stejně tak se nemohli 
věřící účastnit bohoslužeb v kostele Nanebevzetí Panny Marie, který po dobu 
rekonstrukce plnil funkci katedrály, ale i v něm se slavily mše svaté. A stejně se 
tam také sloužila mše svatá na Zelený čtvrtek při svěcení olejů, které se mohlo 
účastnit jen několik kněží z diecéze. Otec biskup tam zvlášť zdůrazňoval tu spo
jitost s ostatními kněžími a všemi věřícími v diecézi. Je zde tedy spojitost, i když 
ne přímo osobní účastí. Pro každého z nás je tedy katedrála důležitým místem, 
i když se tam někdy dostaneme, jak se říká, „jednou za uherský rok“.

A teď konkrétně ji mám nejvíce spojenou s mým kněžským svěcením, kte
ré v katedrále přijmu od otce biskupa spolu se spolubratrem jáhnem Markem 
OFM 19.června. V současné době se moc nedá odhadnout, jaká budou platit 
omezení, ale i kdybychom se tam sešli v úplně minimálním počtu, přesto bude
me spojeni se všemi věřícími v diecézi.

jáhen Tomáš Kadlec
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Na revitalizaci katedrály se podíleli:

Investor, ŘKF Plzeň u sv. Bartoloměje ve spolupráci s Biskupstvím plzeňským
Mons. Emil Soukup, farář do roku 2019 
P. Pavel Petrašovský, administrátor od roku 2019
Ing. Iva Fictumová
Petr Henc

Projektanti, Atelier Soukup Opl Švehla s. r. o.
Ing. arch. Jan Soukup
Ing. Antonín Švehla
Ing. arch. Jan Trčka

Karel Soukup, projektant elektroinstalací
Ing. Jaromír Fořt, statik, Arista Global s. r. o.

Dodavatel stavební části
Stanislav Šmatlák (stavbyvedoucí), Stavitelství ŠMÍD s. r. o.

Subdodavatelé stavební části
rozvody elektro: SEL spol. s r.o.
osvětlení: Kuběnský spol. s r.o. 
kamenické práce: VIVA, spol. s r.o. 
tesařské práce: Tegmento s.r.o.
restaurátoři: Jelínek, Kovařík, Karel Granát, Hrubý, Viták, Václav Minařík Kovář
ství
Ak. soch. Jiří Jelínek, Archkaso s. r. o.

archeologické práce: Oddělení záchranných archeologických výzkumů, Zápa
dočeské muzeum v Plzni

Restaurátorská část
Lenka Langpaulová, Agentura Jan Zrzavý s. r. o.
Miroslav Šach
ak. mal. Peter Stirber (hlavní restaurátor)
Mg.A. Josef Petr
Mg.A. David Blahout
PhDr. Daniel Ebel 
Petr Lavický
Mgr. Marie Foltýnková, Ph.D.
Anna Bradnová
Ivan Houska, Houska & Douda s. r. o.
ak. mal. Markéta Pavlíková, Ph.D.
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Expozice v podkroví
Západočeská univerzita v Plzni

Mobiliář
Ing. Josef Fictum, Truhlářství, 
Čestmír Koželuha, Český truhlář s. r. o.

Varhany
Jaromír Kánský, Josef Brachtl

Zhotovitel časosběrného dokumentu
Ing. Jan Loučím, Gemini 99 s. r. o. Plzeň

Stavební dozor
Ing. Václav Ženíšek TDI, D PLUS projektová a inženýrská a. s.

Památkový dozor
Bc. Petr Bunda KÚPK, OKPP
Mgr. Michael Bašta KÚPK OKPP
Mgr. Petr Marovič MMP OPP
Ing. Pavel Domanický, NPÚ ÚP Plzeň
Mgr. Ludmila Drncová, NPÚ ÚP Plzeň
Bc. Ludmila Drncová, NPÚ ÚP Plzeň

Koordinátor BOZP
Jana Urbášková

Administrace žádosti o dotaci
Ing. Filip Uhlík, Jan Svoboda, Bc. Robert Zelenka, Regionální rozvojová agentura PK

Administrace veřejných zakázek
Ing. Michal Cvikl, MAZEPPA s.r.o.

Projekt Revitalizace katedrály sv. Bartoloměje byl spolufinancován z  EU (Ev
ropský fond pro regionální rozvoj, Integrovaný regionální operační program). 
Na opravu přispěl také Plzeňský kraj, Město Plzeň, projekt byl podpořen také 
z Grantového programu Plzeňského Prazdroje. Poděkování patří i všem dárcům. 
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Do tohoto zpravodaje přispěli svými fotografiemi: Atelier Soukup Opl Švehla  
s. r. o., Jiří Strašek, Martin Myslivec / Člověk a víra.

Vážení čtenáři, vítáme také vaše obrazové a textové příspěvky do zpravodaje, 
které můžete posílat na adresu zpravodaj@bip.cz nebo poštou (nám. Republiky 35, 
Plzeň, 301 00).
Web plzeňské diecéze: www.bip.cz.
Na vaše příspěvky se těší Jana Lazarová, redaktorka.

Zveme vás do katedrály sv. Bartoloměje.
Katedrála sv. Bartoloměje
otevřena každý den:
ve všední dny v čase 10:00–18:00
o víkendech a svátcích v čase 13:00–18:00

Věž katedrály sv. Bartoloměje
otevřena celoročně, denně v čase 10:00–18:00
(Vstupenky k zakoupení přímo ve věži.)

V pokladně katedrály bude možné zakoupit upomínkové předměty. Výhledově 
bude k dispozici také audioprůvodce. 

Komentované prohlídky katedrály, věže a podkroví
Ve spolupráci s organizací Plzeň – Turismus se budou několikrát týdně konat 
komentované prohlídky. Probíhat budou 2 typy prohlídek: 
• prohlídka katedrály
• prohlídka věže včetně expozice v podkroví

Podkroví bude zpřístupněno pouze v  rámci komentovaných prohlídek nebo 
dalších organizovaných akcí. 

Veškeré informace ohledně komentovaných prohlídek konaných ve spolu
práci s organizací Plzeň  Turismus budou zveřejněny na webových stránkách  
www.visitplzen.eu. 
Vstupenky bude možné zakoupit na webu www.plzenskavstupenka.cz nebo v po
kladně Turistického informačního centra města Plzně.

Těšíme se na Vaši návštěvu.

Ot
ev

íra
cí 

do
ba
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